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Sammanfattning

Uppsatsens syfte är att undersöka hur pandemin har påverkat utvecklingen av populära
fjällorter, specifikt Åre och Funäsfjällen, samt hur rörelse- och flyttmönster sett ut på dessa
orter till följd av pandemin. För att ge en tydlig bild på hur flyttmönstret har sett ut undersöks
också bostadsmarknaden. Uppsatsen bygger på blandad metod med kvalitativ forskning i
form av dokumentstudier av statliga och kommunala källor samt kvalitativa intervjuer.
Dokument som innehåller data rörande flyttmönster och planeringsdilemman till följd av
pandemin har studerats. Studien innehåller två kvalitativa intervjuer med fastighetsmäklare
som besvarade frågor om pandemins påverkan på bostadsmarknaden.

Uppsatsen har frågeställningar som ska besvaras för att undersöka ämnet utförligt. Här
undersöks turistorternas utveckling kopplat till pandemins flyttmönster, hur skidorters
flyttmönster präglades av pandemin och vilka konsekvenser som pandemin haft på den lokala
bostadsmarknaden.

Eftersom pandemin fortfarande är ett aktuellt ämne kommer denna uppsats att röra åren 2020
och 2021 då pandemin och restriktionerna uppkom.

Uppsatsen visar att Härjedalens kommun haft en fallande trend i antal fastboende i kommunen
sedan 70-talet, i kommunens detaljplan från 2020 ingår befolkningsökning som ett mål för
2030. Åre kommun har däremot haft en stadig befolkningstillväxt under de senaste tjugo åren.
Under pandemin upplevde fjällturismen nya rekord i antalet besökare. I takt med att
fjällturismen nådde nya rekord i antal besökare steg också priserna på mark och fastigheter på
fjällorterna och högre krav kom att ställas på orternas infrastruktur som i sin tur påverkar
utveckling.

Metoderna som användes i undersökningen gav svar på frågeställningarna. De gav svaret att
turism och inflyttningsgraden till en början minskade för att sedan öka i Åre och Funäsdalen
till följd av pandemin. Under denna tid steg bostadspriserna i takt med ett växande intresse för
friluftsliv och fritidsboende i fjällorterna. Efterfrågan på nya bostäder satte press på befintlig
infrastruktur och kommunerna fick ta fram nya infrastrukturinvesteringar för att kunna
genomföra tänkta expansioner. I bostadsmarknaden såg man tydligt påverkan som pandemin
hade och fortfarande har, då priserna ökat efter pandemin jämfört med före.

Nyckelord: Pandemi, fjällorter, turism, utveckling

2



Elliott Fält & Kristina Andersson

Abstract

The purpose of the paper is to investigate how the pandemic has affected the development of
popular mountain resorts, specifically Åre and Funäsdalen, and how movement and migration
patterns have appeared in these resorts as a result of the pandemic. In order to provide a clear
picture of how the migration pattern has looked, the housing market is also examined. The
paper is based on a mixed method with qualitative research in the form of document studies of
state and municipal sources and qualitative interviews. Documents containing data on
migration patterns and planning dilemmas due to the pandemic have been studied. The study
includes two qualitative interviews with real estate agents who answered questions about the
impact of the pandemic on the housing market.

The paper has questions to be answered in order to investigate the topic in detail. It examines
the infrastructure of tourist resorts linked to the migration patterns of the pandemic, how the
population growth of ski resorts was characterized by the pandemic and what consequences
the pandemic has had on the local housing market.

Since the pandemic is still a current topic, this paper will focus on the years 2020 and 2021
when the pandemic and the restrictions occurred.

The thesis shows that Härjedalen municipality has had a declining trend in the number of
permanent residents in the municipality since the 1970s; the municipality's detailed plan from
2020 includes population growth as a goal for 2030. Åre municipality, on the other hand, has
had steady population growth over the past twenty years. During the pandemic, mountain
tourism experienced new records in the number of visitors. As mountain tourism reached new
records in the number of visitors, land and property prices in the mountain resorts also rose
and higher demands were placed on the development of the resorts.

The methods used in the survey provided answers to the questions. They revealed that tourism
and in-migration initially declined and then increased in Åre and Funäsdalen as a result of the
pandemic. During this time, housing prices rose in line with a growing interest in outdoor
recreation and leisure living in the mountain resorts. The demand for new housing put
pressure on existing infrastructure and municipalities had to develop new infrastructure
investments in order to carry out planned expansions. In the housing market, the impact of the
pandemic was and still is evident, as prices increased after the pandemic compared to before.

Keywords: pandemic, mountain resorts, tourism, development
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Introduktion

I introduktionen presenteras uppsatsen och frågeställningarna. Samt på vilket sätt pandemin
upplevdes påverka Funäsdalens och Åres bostadsmarknad och tillväxt, samt varför det är
viktigt att forska kring dessa ämnen.

1.1 Bakgrund & inledning

Under pandemins mest intensiva skede var det många nyhetsartiklar och andra medier som
rapporterade om fjällvärlden och deras restriktioner, smittspridning, osv. Det är därför
uppsatsen valde att fokusera på just denna fråga. Pandemins utsträckning påverkade allas
vardagar på ett eller annat sätt, men hur påverkades turistorienterade orter? De jämtländska
skidorterna har stigit i popularitet under de senaste 50 åren (Bodén, 2010). Pandemin har
ytterligare bidragit till fjällturismens popularitet då många svenskar fick en möjlighet till
distansarbete. Detta innebar en frihet till att arbeta från platser som inte var direkt anknutna
till den ordinarie arbetsplatsen. Utan nu fanns det möjlighet att exempelvis flytta med jobbet
till fritidsboende (Sweco, 2021). Samtidigt som utrikesdepartementet avrådde oss från alla
icke nödvändiga resor utomlands till följd av pandemin (Regeringskansliet, 2021) så blev
Sverige snabbt en attraktiv destination för semesterfirarna. Det var framför allt mindre
fjällorienterade orter som lockade till sig många nya turister och fastboende under både
sommar- och vinterhalvåret (Sveriges Radio, 2021a).

Åre och Funäsdalen var två av dessa fjällorter som upplevde en kraftig ökning i antal
besökare till följd av pandemin (SLAO, 2021). Dessa till ytan relativt små orternas
infrastruktur blev underdimensionerad när folkmängden och efterfrågan på nya bostäder på
orterna steg (Sveriges Radio, 2021a). En del människor fick nu en möjlighet till att “ta med
sig kontoret till fjällen” vilket i sin tur ställde krav på den befintliga IT-infrastrukturen och
elnätet på orterna. (SWECO, 2021). Detta samtidigt som en högre press sattes på
VA-anläggningarna då ett flertal nya bostäder skulle ansluta sig till det befintliga VA-nätet
(Sveriges Radio, 2021a). Bilar spelar en stor roll i denna del av landet då det är mångas
primära fordon för att komma dit. Det leder till ett ökat antal som i sin tur kan leda till
begränsade parkeringsmöjligheter eller begränsad framkomst för utryckningsfordon
(Härjedalen kommun, 2022b).

Eftersom Åre och Funäsdalen har en stor del fritidshus i orterna samt är väldigt beroende av
dess utveckling är det en central aspekt inom ämnet turism och flyttmönster där dessa orter är
belagda.

1.2 Problemformulering

I nyhetsartiklarna under pandemin framgick det att fjällorterna, i många fall relativt små orter
till storlek, i många avseenden inte var utformade för att kunna ta emot en så stor folkmängd
som tillkom under pandemin. Därför sattes orternas infrastruktur på prov till följd av det
snabbt växande besöksantalet. Samtidigt steg priserna på fritidshus, rapporterar Sveriges
Radio (Sveriges Radio, 2021c).
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Med utgångspunkt från mediernas problembeskrivning anser uppsatsförfattarna att det är
väldigt viktigt att undersöka mindre orters utveckling och tillväxt. Uppsatsen berör också
vikten av hållbar expansion i glesbygda samhällen (Åkerlund & Back 2019) så att
expanderingen inte stör den befintliga infrastrukturen.

Orterna som uppsatsen berör är Funäsdalen och Åre, och dessa ska därför utforskas.
Uppsatsen fokuserar på en mer teoretisk-/databaserad forskning gällande kommunernas
tillgångar, lösningar och problem. Empiriska studier som kvalitativa intervjuer används för att
få mer information angående bostadsmarknaden. Bostadsmarknaden ska undersökas för att se
hur den utvecklats till följd av pandemin, den ska då även kopplas till turism och orternas
tillväxt genom att undersöka bostadsprisökningen. Delar av studien fokuserar på det ökade
intresset för fjällen, mer specifikt Åre och Funäsdalen, detta då undersökningen utgår från att
utreda pandemins påverkan på turism och inflyttning. Permanent- och fritidsboenden är två
begrepp som skall nämnas som skilda eftersom fritidsboende är centralt som begrepp i ämnet
som uppsatsen berör. Med permanentboende menar uppsatsförfattarna boenden som är
folkbokförda på turistdestinationerna, samt fritidsboenden är turister som besöker platsen
under en viss tid som exempelvis säsongsboenden.

1.3 Syfte

Syftet med denna uppsats är att undersöka pandemins rörelse- och flyttmönster till Åre och
Funäsfjällen och sedan undersöka vilka effekter detta har haft på orternas och
besöksnäringens utveckling.

1.4 Frågeställningar

Hur påverkades Åre och Funäsfjällen av pandemins rörelse- och flyttmönster?

Vilka konsekvenser har pandemin haft på den lokala bostadsmarknaden?

Vilka planeringsdilemman har uppstått i samband med pandemin?

1.5. Avgränsning

Uppsatsen tar upp hur pandemins rörelsemönster har påverkat Åre och Funäsfjällens
infrastruktur samt bostadsutbud. Turistdestinationerna som berörs i uppsatsen är avgränsade
till Jämtlands län, specifikt Åre och Funäsfjällen. Åren som uppsatsen berör är pandemi åren
2020/ 2021. Allt som uppsatsen undersöker är kopplat till pandemin och samhällsplanering.
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Tidigare forskning

I tidigare forskning presenteras grunden om vad uppsatsen kommer att handla om grundat i
vetenskapliga källor. Kapitlen innehåller fakta om befolkningsutveckling, turism,
fjällturismens utveckling, fritidshus, bostadsmarknad samt pandemin och dess effekter.

2.1 Befolkningsutveckling (demografi)

För att ett samhälle ska kunna fortsätta att existera ska det finnas en befolkning i arbetsför
ålder som kan ta vara på samhället idag samt se till att det även utvecklas inför framtiden.
Undersökandet av befolkningens storlek, sammansättning och utveckling kan ge oss
förklaringar om det finns några faktorer som kan ha en bidragande effekt på folkminskningen/
folkökningen under en viss period. Viktiga faktorer som kan ha påverkan på befolkningen är
kön, ålder, civilstånd, dödlighet, fruktsamhet samt flyttningar (Dahmström. K, 2005). De
demografiska undersökningarna är också ett viktigt underlag i nutida och framtida
resursplanering inom samhällsviktiga funktioner som exempelvis förskolan, skolan,
äldreomsorg samt tillgång till bostäder inom samhället (Sweco, 2021).

2.2 Turism

2.2.1 Turism

Nöjesresor vilket tidigare bara har varit tillgängliga för samhällets överklass har genomgått en
snabb utveckling under de senaste 100 åren, med ett utökat utbud av antal destinationer,
turistiska aktiviteter samt att serviceutbudet inom turistnäringen idag riktar sig till en mer
omfattande folkgrupp. En turist definieras som en person som befinner sig på en annan plats
än på hemmaplan för att uppleva något som inte hör vardagen till under en kortare tid där hen
kan utöva aktiviteter som inte är påtvingade. För att en turist ska få den upplevelsen hen söker
måste det finnas en kedja med olika aktörer som har ett utbud av olika tjänster, det kan
exempelvis handla om hotell, restauranger, skiduthyrning, transportservice och olika
upplevelsetjänster med mera. Oftast utgörs dess aktörer av små- eller enmansföretag som
konkurrerar mot varandra där turisterna ska välja just deras utbud av service och tjänster,
samtidigt som de måste samarbeta med varandra för att locka fler turister till den geografiska
platsen. För att en plats ska utveckla turistnäring behövs det inte särskilt mycket
förutsättningar, det ska i huvudsak finnas tillgång till service och möjligheter till boende,
rekreationsmöjligheter samt transporter. Icke-kommersiella privata aktörer, som exempelvis
olika intresseföreningar, klubbar och ideella grupper, har också en central roll i
turismutvecklingen av en plats genom att bevara och förmedla kunskap om lokala kulturarv
eller andra attraktioner. Dessa föreningar engagerar sig också i den lokala platsens hållbara
utveckling och förmedlar lokalbefolkningens intressen. Den offentliga sektorn är den tredje
viktigaste aktören för utvecklandet av turistverksamhet, dess huvuduppgifter handlar till stor
del om att styra, lagföra, samordna resurser, marknadsföra, skydda samt se till att lagar och
regler följs av alla aktörer (Åkerlund & Back 2019).

Turismen och industrin runt om den har under lång tid varit bland de största industrierna i
världen och stod för 10,4 procent av den globala bruttonationalprodukten år 2019.
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Besöksnäringen i Sverige är idag en av de viktigaste näringarna för nationen, turismindustrin
skapade totalt 175 800 arbetstillfällen och omsatte år 2017 317 miljarder kronor (Stjernborg &
Prince 2021).

2.2.2 Turismnäring som planeringsområde

Själva turismen anses inte som något planeringsområde, dock är planering för turismen i
detaljplaner en viktig process för att främja turismutvecklingen på ett långsiktigt hållbart sätt,
vilket i sin tur kan bidra till att skapa välstånd och utveckling av samhället. Genom att
undersöka och kartlägga naturresurser, kulturhistoriska platser, rekreationslandskap och
befintlig infrastruktur kan man få en insikt i vilka möjligheter och resurser som krävs för att
utveckla turistattraktioner, infrastruktur och marknadsföring där ett flertal turister lockas till
platsen. Dock är avgränsningar nödvändiga i planeringsprocessen för att tydligt skapa
tidsramar och begränsningar av resurser så att överdrivna ambitioner kan undvikas för att
säkerställa att projekt kan hållas realistiskt och hållbart, samtidigt som geografiska
avgränsningarna skapar naturliga ramar i form av exempelvis fjällkedjor eller kustlandskap.
Planeringsprocessen involverar också olika vinstdrivande och ideella aktörer men det är den
offentliga sektorn som har den styrande rollen genom hela processen (Åkerlund & Back
2019).

2.3 Fjällturismens utveckling

När människor från södra Sverige började upptäcka fjällområden i norr i slutet av 1800 - talet
var det bara de rikaste som hade tid och råd att resa till fjällen för att andas högfjällsluft och
för fiske- och jaktresor. Under början av 1900 - talet började vintersporterna utvecklas i
fjällområden. Efter andra världskriget när fler och fler fick det bättre ekonomiskt ställt och
även kunde ta ut semester blev de svenska fjällen ett populärt resmål, både under vinter- och
sommarhalvåren. (Friluftsliv i fjällen, u.d.a). Bosse Borén (2010) som är forskare på
turismforskningscentret (ETOUR) nämnde i en rapport om fjällorternas tillgänglighet och
expansion från 2010 att fjällturismen har ökat under de senaste 50 åren. Dock har ökningen
varit större de senaste 20 åren, siffrorna här utgår från år 2010. Borén påpekar detta i sin
diskussion kring ökningen av antalet skiddagar under 2000-talet i respektive undersökta orter.
Framför allt ser man att Funäsdalen och Åre tillsammans står för 30 % av Sveriges totala antal
bokade skiddagar, där Funäsdalen sticker ut med 70 % ökning 2000–2009 (Borén, 2010).
Skiddagar svarar mot antalet dagar som besökare har bokat liftkort för i skidbackarna.

De traditionella aktiviteterna inom fjällturismen anses vara fjällvandring, längdskidåkning,
utförsåkning samt jakt och fiske, dessa aktiviteter har funnits med ända sedan turismens
upptäckt av fjällvärlden. Den senaste tiden har dock fler och fler bland annat börjat intressera
sig för skoteråkning vintertid samt mountainbike under sommarhalvåret och på så sätt har
fjällvärlden fått nya besökare (Friluftsliv i fjällen, u.d.b).
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2.4 Fritidshus

2.4.1 Fritidshus

Betydelsen av landsbygden har genom tiden ändrat sin inriktning från att ha använts av
människan bara på grund av sina jord- och skogsresurser till att bli utnyttjade av invånarna
just för stillheten och tillgången till den omkringliggande miljön och naturen. Redan under
1700- talet användes fritidshus av den mest välbärgade överklassen för att fly stressen i
stadslivet och under 1900- talet kunde befolkning ur andra samhällsgrupper införskaffa sig
fritidshus. Till en början var dessa hus oftast inte mer än ett skjul som bland annat gav deras
ägare möjlighet till en billig semester. Den personliga rörligheten förbättrades när ett flertal
fick tillgång till egen bil under 1960- talet, vilket ökade även ägandet av fritidshus i antal
(Müller, Hall, Keen 2004). Under 1990- talet blev Sverige ett medlemsland i EU vilket i sin
tur underlättade för utländska medborgare att köpa fritidshus i landet. Efter EU-inträdet så
valde många tyska turister till en början att skaffa fastigheter i Sverige vilket skapade en oro
bland svenskar om att det skulle uppstå en ökad konkurrens kring fritidshus på populära
platser i landet, men det skulle senare visa sig att de tyska fritidshus-köparna föredrog
fastigheter i områden som är icke populära områden för svenskar (Müller 2021).

2.4.2 Fritidshus idag

Dagens utbud av fritidshus kan grovt delas in i: 1900-talets fritidshus och sommarstugor,
moderna villor, äldre fiskargårdar och sekelskiftets sommarvillor (Persson 2011). Den ideala
bilden av fritidshuset som föreställer just enkelheten, en så kallad sportstuga som blev allt
vanligare i Sverige under 1960 - talet (Åkerlund & Back 2019) skiljer sig från många nyare
fritidshus som oftast är allt annat än enkla stugor. Dagens moderna fritidshus är lika stora och
har samma standard som ägarnas permanenta bostäder. 2013 gjorde M. Farstad och JF. Rye en
studie på norska alpina områden där relationer mellan lokalbefolkningen och stugägare
undersöktes. Studien noterade bland annat att en stor andel av stugägarna i deras
undersökning kom från storstadsregionerna, dock underströk de att det är lika vanligt med
fritidshusägarna från storstäder som från landsbygden och från olika samhällsskikt just på
grund av att det finns stugor att tillgå med olika standard (Farstad, Rye 2013).

Åren innan coronapandemin kunde en tydlig urbanisering ses samtidigt som en jämn men låg
ökning av fritidshus kunde uppfattas framförallt i Norrlands inland och östra Småland.
Fjälldestinationer som Sälen, Åre och Hemavan samt destinationer kring kuststräckan hade
den absolut kraftigaste ökning av fritidshus. Dock minskade antalet fritidshus kring
storstäderna eftersom dessa omvandlades till permanenta bostäder på grund av deras
pendlingsavstånd in till städerna samt bostadsbrist i städerna (Åkerlund & Back 2019).

2.4.3 Fritidshus som planeringsområde

Det dröjde ända fram till 1970 - talet innan tydliga regleringar tillkom i kommunernas
planeringsprocesser som berör byggandet på landsbygden, innan dess fanns det inte särskilt
mycket regelverk om hur stugor kunde byggas på egen mark. Under samma tidsperiod
flyttade väldigt många från landsbygden till storstäderna och i samband med urbaniseringen
kunde en del införskaffa sig landsbygdsbefolkningens bostäder och jordbruk och omvandla
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dessa till fritidshus. Urbaniseringen bidrog också till att Sverige snabbt behövde många nya
bostäder där en av lösningarna blev att bygga så kallade modulhus, dessa blev också populära
när det gäller byggande av fritidshus (Åkerlund & Back 2019).

Ingrid Perssons Fritidshus som planeringsdilemma (2011) diskuterar bland annat undersökta
kustkommunernas bild av fritidshus och hur de hanteras och diskuteras i översiktsplanering.
Persson (2011) visar en splittrad bild på fritidshus skrivet i kommunernas översiktsplaner.
Samtidigt som vissa kommuner nämnde fritidshus som en viktig nod i turistnäringens nätverk
och som bostadsreserv, nämndes det parallellt dess negativa miljöpåverkan (Persson 2011). I
samma anda är kommunerna splittrade i frågan om fritidshusområden skulle värnas eller
omvandlas till permanenthus. Kommunerna beskrev begreppen fritidshus och permanenthus
olika, de kunde vara skilda eller inte förtydligade. Några kommuner beskrev till och med att
begreppet fritidshus “hade spelat ut sin roll” (Persson 2011). Inom Sveriges olika kommuner
finns det alltså ett stort frågetecken kring definitionen och betydelsen av fritidshus. Viktigt att
poängtera är att Perssons (2011) diskussion kring ämnet gäller endast kustkommuner, men
dessa punkter är likaså relevanta för fritidshus i övergripande syfte.

Den större bilden av fritidshus reflekteras också i lagstiftningen. Eftersom fritidsbebyggelsen
kan påverka allt från natur- och kulturvärden, miljö, konkurrera om resurser och i
bostadsmarknad bedöms således fritidsbebyggelsen som något som ska begränsas (Persson
2011). Intentionerna bakom begränsningar från lagstiftningen mot fritidsbebyggelsen rör
samtidigt helårsbebyggelsen eftersom det registreras indirekt som en del av kommunens
framtida utveckling (Persson 2011). Det är alltså viktigt för kommunerna i deras
översiktsplaner, och/eller andra planer, att förtydliga skillnaderna mellan begreppen fritids-
samt helårsbebyggelse eftersom de konstateras olika utifrån lagstiftningen.

2.4.4 Exploaterings implikationer och konflikter med lokalbefolkningen i samband med
fritidshus

Urbaniserad landsbygd som befinner sig i ekonomisk nedgång där kommunen tidigare har
livnärt sig som jordbrukssamhälle kan ha ett starkt ekonomiskt intresse i utvecklingen av
exempelvis fritidshusområden på grund av att turismen i sig gynnar både de lokala företagen
samt sysselsätter invånarna, vilket kan stärka kommunens ekonomi (Müller, Hall, Keen
2004). Dock kan intresset av platsens utveckling skilja sig åt hos lokalbefolkningen och
fritidshusägarna. Redan under 1970- talet började regler kring byggande av fritidshus bli mer
inkluderande på landsbygden (Åkerlund & Back 2019) samtidigt ansågs fritidshus utgöra ett
hot mot den lantliga idyllen och den sociala strukturen på landsbygden (Müller 2021). Genom
tiden har konflikter förekommit mellan dessa två grupper med anledning av att dessa grupper
kan skilja sig åt i sin demografiska sammansättning, levnadssätt samt socioekonomisk status.
Exempelvis ser inte fritidshusägare nödvändigtvis positivt på exploatering i närliggande
områden vilket kan vara nödvändig för byn för att driva “byns utveckling” framåt, etablering
av nya industrier eller uppbyggandet av nya fritidshusområden och därmed utveckling av
turistnäringen. Existerande fritidshusägare värdesätter mer den lantliga idyllen och vill därför
inte ha större förändringar inom området, det behöver dock inte innebära att fritidshusägarna
är motståndare till samhällets utveckling. Med andra ord är dessa två grupper intresserade av
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samma geografiska område men vill använda det till olika ändamål. I rapporten som M.
Farstad och JF. Rye gjorde 2013 nämns också att fritidshusägarnas intresseutövande kan skapa
tvister mellan dessa två grupper. Exempelvis kan dessa konflikter handla om fritidshusägarnas
olovliga marköverträdande på lokalbefolkningens mark vilket exempelvis berör frågor som
snöskotertrafik (Farstad, Rye 2013).

Själva kommunerna påverkas också av ett stort utbud av fritidshus i området och frågor kring
bland annat resursfördelning och olika implikationer på infrastrukturen kan vara centrala för
kommunerna. Resursfördelningen inom den offentliga sektorn som exempelvis kan handla om
att tillhandahålla hemtjänst innebär att kommunerna måste planera för en befolkning som inte
är bosatt i kommunen under hela året utöver det redan existerande utbudet. Det kan i sin tur
bli svårt för kommunen att tilldela dessa resurser och på så sätt uppnå fritidshusägarnas
efterfrågade servicenivå. Även frågor kring den befintliga infrastrukturen som exempelvis kan
röra sig om en drastisk ökning i vattenförbrukning under högsäsongen kan kräva att
kommunen måste göra infrastrukturinvesteringar för att kunna bistå med det efterfrågade
utbudet. En tredje viktig aspekt som U. Åkerlund och A. Back nämner att populära
fritidshusområden kan driva upp priserna på bostadsmarknaden och på så sätt får
lokalbefolkningen svårt att köpa sig en bostad till ett rimligt pris (Åkerlund & Back 2019).

2.5 Bostadsmarknad

Priser på bostäder är beroende av utbud och efterfrågan precis som andra varor och tjänster,
bostadspriser är samtidigt beroende av flera andra faktorer såsom befolkning i området, räntor
och inkomster (Bergman, Nyberg 2021). Kraven på bostäder ändras med tiden beroende på
livsstilen som blivande bostadsägare har. COVID-19 pandemin visade ett avtryck på kraven
för bostäder i Sverige, speciellt gällande boyta då den svenska befolkningen krävde mer
rymliga bostäder (Bergman, Nyberg 2021).

På lång sikt bestäms utbud och prisutveckling av byggkostnader och alternativkostnaden för
mark. Nybyggnationer har andra faktorer att prioritera, främst tillgången till mark menat för
bostadsändamål och byggkostnader. Det är viktigt att inse att konkurrensförhållanden,
regelverk och policyer är essentiella för de tidigare nämnda faktorerna och påverkar utbud och
efterfrågan samt prisutvecklingen (Bergman, Nyberg 2021). Populära turistorter med
fritidshusområden kan driva upp priserna på den lokala bostadsmarknaden, som i sin tur kan
bidra till att utbudet av billigare bostäder minskar eller försvinner helt. På ett sådant sätt kan
turismen skapa segregation, exempelvis kan unga familjer få svårt att köpa några fastigheter
(Müller, Hall, Keen 2004).

2.6 Pandemin

2.6.1 Pandemin

I slutet av 2019 upptäcktes nya SARS-CoV-2 i Kina. En virussjukdom som sprids via
kroppsvätska, exempelvis via nysning eller hosta. Viruset fick namnet Covid - 19 och spreds
snabbt över världen (Folkhälsomyndigheten, 2022a). För att hindra smittspridningen uppkom
restriktioner under år 2020 och ett flertal länder valde att sätta sina medborgare i karantän, där
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personerna inte fick lämna sina bostäder. Sverige valde en annorlunda väg där medborgarna
hade frihet att röra sig inom landet. Däremot uppkom försiktighetsåtgärder för att minska
smittspridningen. Att hålla avstånd blev naturligt för alla, oavsett om det rörde sig om en
kassakö eller ute i naturen. Folkhälsomyndigheten uppmanade folk att även tänka igenom sina
resvanor och avstå från så kallade onödiga nöjesresor, samt att resa utomlands.
(Folkhälsomyndigheten, 2020b).

2.6.2 Pandemins påverkan på turismen

Innan covid-19 pandemin visade prognosen på en gradvis exponentiell ökning av fritids- och
affärsresande fram till år 2030, detta vände när coronapandemin kom till spel i början av 2020
(Stjernborg & Prince 2021). Turismbranschen är extra sårbar när det kommer till pandemier
och epidemier eftersom det är beroende av globala resenärer, därför var turismbranschen en
av de sektorer som påverkades mest av pandemin. År 2020 räknades det ut ett fall på 80
procent av hela branschen, det skedde en snabb omställning världen runt till stöd för inhemsk
turism för att skydda företag och arbetstillfällen (Stjernborg & Prince 2021). Eftersom
branscherna inom turistnäringen är så pass beroende av varandra i deras nätverksstruktur var
det många speciellt små företag som hade en risk att avvecklas, hotell och restaurang är
exempel på två branscher som är väldigt beroende av varandra i turistorter (Stjernborg &
Prince 2021).

2.6.3 Implikationer i samband med effekter av Covid- 19

Under pandemins första år var det många som valde att flytta inom Sverige. Under 2021
genomförde Sweco en undersökning om pandemins flyttmönster där rapporten visade på att
om det höga antalet inflyttningar fortsätter kan det innebära att de lokala demografiska
undersökningar på lång sikt kan rubbas och då behöva ses över inom vissa platser. De
framtida demografiska uträkningarna var dimensionerade efter ett visst antal invånare och en
alltför snabb och stor folkökning/folkminskning kan ge effekter på framtida
befolkningsutveckling. Ett exempel kan vara att om många äldre personer väljer att flytta till
en viss ort behöver orten då se över sin framtida uträkning inom äldreomsorgen (Sweco,
2021).

Många storstadsbor sökte sig till sina fritidshus för att hålla sig borta från infektionsrisken i
storstäderna efter att restriktionerna om isolering i början av pandemin trädde i kraft, detta
trots att regeringens rekommendationer var att stanna i sina hemkommuner. Flytten till
fritidshus räknades dock som en “priviligerad flytt" och det var inte så populärt bland en del
ortsbor att stugägarna tog med sig smittan (då storstäderna utsågs till smittans epicentrum) till
dessa små orter samt belastade deras sjukvård och de sociala tjänsterna. Enligt svensk lag har
fritidshusägarna samma rätt till kommunens sociala tjänster som den lokala befolkningen,
kommunerna hade redan hög press om att erbjuda dessa tjänster på grund av hög sjukfrånvaro
bland personalen. Efter att restriktionerna togs bort ökade försäljningen och uthyrningen av
fritidshus till rekordhöga siffror, dock saknas det uppgifter om exakt hur många som besökte
skidorterna under pandemin då det inte finns uppgifter om hur användningen och uthyrningen
av fritidshus under den aktuella tiden såg ut (Pitkänen, et. al 2020).
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Metod

I Metoddelen beskrivs vilka metoder som har använts för att forska kring ämnet och varför
dessa metoder har använts. Uppsatsen består av en blandad kvalitativ metod och bygger på
två kvalitativa metoder. Den ena metoden utgör kvalitativa intervjuer och den andra består av
dokumentstudier.

3.1 Val av metod

Uppsatsen bygger på två kvalitativa metoder: dokumentstudier och kvalitativa intervjuer.
Dokumentstudier har använts för att ta fram viktig information om det valda ämnet innan
kvalitativa intervjuer kunde genomföras. Dokumentstudier användes för att hitta information
som annars kunde fås genom intervjun med samhällsplanerare. Kvalitativa intervjuer har
använts för att samla in data om pandemins påverkan på bostadsmarknaden. Intervjuerna var
tvungna att genomföras hastigt på grund av extern tidspress, därför blev det enbart två
intervjuer inom mäklarbranschen. Hoppet var att få tag på så många respondenter som möjligt
(även från andra ställen än mäklarbranschen).

3.2 Blandad kvalitativ metod

Eftersom denna uppsats undersöker specifika problem behövs en undersökningsmetod som
ger utförliga svar och en stark grund för arbetet, därför används blandad metod. Medan en
blandad metod betyder blandningen mellan kvalitativa och kvantitativa metoder använder
denna studie sig av två olika kvalitativa metoder (David & Sutton, 2011). Blandningen mellan
två kvalitativa metoder kallas mixed qualitative method, eller blandad kvalitativ metod på
svenska (O’Reilly, 2020). Fördelarna med dokumentstudie är att den inte är så tidskrävande
som andra kvalitativa metoder samt att metoden är lättillgänglig. Nackdelen med metoden är
att det kan förekomma partisk selektivitet, alltså att uppsamlingen av dokument baseras på
redan etablerad uppfattning (Bowen, 2009).

Efter studiernas genomförande kombineras och analyseras resultaten för att öka validiteten
och reliabiliteten av båda studierna, de används också för att klargöra och utveckla övriga
fakta som tillkommit under undersökningen. Uppsatsförfattarna använder sig då av
triangulering och komplementaritet, två olika forskningsmetoder med olika syften (David &
Sutton, 2011). Syftet med triangulering under forskningen är att söka “konvergens,
bekräftelse, överensstämmelse mellan resultat från olika metoder” skriver David & Sutton
(2011). Syftet med forskningsmetoden komplementaritet är att de “söker utveckling,
förbättring, illustrering och klargörande av resultaten från en metod med hjälp av resultaten
från en annan metod” skriver David & Sutton (2011).

3.3 Intervjuer

En metod som används i studien är kvalitativa intervjuer. Denna metod är det bästa
alternativet för att få ut så mycket information som möjligt från personer som arbetar inom de
branscher som berörs i uppsatsens ämne. Detta är också en metod för att primärdatan ska visa
en översiktlig bild relaterad till våra frågeställningar. De kan också användas för att fylla i
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tomrum i övriga digitala källor där dessa inte gav tillräcklig information. Fördelarna med
denna metod är att man kan få ut så mycket information som möjligt från intervjupersonerna,
speciellt när de arbetar inom ett yrke som ger viktiga insikter till det som undersöks. En annan
fördel med att genomföra intervjuer är att man skapar utrymme för respondenten att fylla i
egen information som hen anser är relevant till frågeställningen (David & Sutton, 2011).
Nackdelarna med kvalitativa intervjuer rör oftast vem man intervjuar och insamlingen av
datan. Intervjudatan kan komma att innehålla personliga detaljer samt personliga åsikter i
svaren. Beroende på hur respondenterna vill att deras identitet/personliga detaljer ska
behandlas kan det vara svårt att hantera deras svar och samtidigt skydda deras identitet. Under
studien är respondenternas samtycke viktigt, att fritt nämna och hantera deras yrke i
hanteringen av datan är dock viktigt för denna studie. Genom mejl och telefonsamtal fick
denna studie samtycke att använda deras yrke och på vilken ort de arbetar (David & Sutton,
2011).

Etiken i denna studie är viktig, därför var det viktigt att intervjupersonerna visste vad som
undersöktes i denna uppsats. En viktig aspekt rörande utförandet och hanteringen av en
intervju är att hålla etiken i åtanke. Det finns en diskussion kring just validitet och etik, att det
i en samhällsvetenskaplig forskning ska finnas en balans mellan validitet och etik (David &
Sutton, 2021). Av dessa anledningar har metoderna under studierna genomförts med
försiktighet, speciellt intervjuerna eftersom etik är en mycket större fråga vid intervjuer än vid
dokumentstudier. Med andra ord följer uppsatsförfattarna lagarna kring GDPR
(dataskyddsförordningen) där man ska behandla personuppgifter korrekt.

Personliga åsikter kom att förekomma i ett antal svar, även om det oftast var hjälpsamma
sådana som visade på hur personer som bor i orterna året om tänkte kring den undersökta
situationen, en insikt som kan vara hjälpsam i arbetet.

Frågeställningarna presenterade i bilaga 1 visar på semistrukturerade intervjuer. Studien
genomfördes enligt intervjuguiden, specifika frågor skickades till intervjupersonerna i förhand
och sedan användes bredare följdfrågor för att få ut så mycket information som möjligt. Detta
gjordes för att intervjupersonerna skulle vara beredda på frågorna och kunde lägga mer
betänketid på viktigare frågor. Intervjufrågorna handlade till större del om bostadsmarknadens
förändring genom pandemin, det rörde ämnen som efterfrågan, bostadspriser genom tiden och
olika typer av boenden. Under intervjun ställdes sedan ett mindre antal följdfrågor för att få
mer utförliga svar.

3.3.1 Svagheter i intervjuerna

Det skedde en stor kontrast i resultaten som intervjuerna gav. Den första respondenten från
Funäsdalen var inte utförlig och svarade ofta med en mening eller två. Vanligtvis skulle
skulden läggas på intervjumetoden men det var som nämnt en stor kontrast mellan
intervjuerna, även när de genomfördes och förberedda genom samma medel. Respondent
nummer två var dock entusiastisk och svarade på intervjufrågorna mycket utförligt. Eftersom
dessa resultat var så olika kunde denna metod vara bättre formulerad för att ange ett mer
konsekvent och sammanhängande resultat från båda respondenterna. Eftersom respondent 1
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var väldigt kort i sina svar innehåller uppsatsen mer data från dokumentstudier från
Härjedalens kommun än från Åres kommun.

Intervjufrågorna berörde mest information kring bostadsmarknadens och turismens utveckling
och tar inte upp så mycket information kring befolkningsutvecklingen.

Ort Yrke Antal år i yrket

Intervjuperson 1 Funäsdalen Fastighetsmäklare 17

Intervjuperson 2 Åre Fastighetsmäklare 1
Tabell 1. Information om intervjupersonerna, vilken ort de jobbar i, deras yrke och antal år i yrket

3.4 Övrig insamlad data - dokumentstudier

I uppsatsen valde uppsatsförfattarna att använda dokumentstudier för att samla in information
om turistorternas expansion och problemlösningar till frågeställningarna.För att få insikt i
samhällsplaneringen valdes fördjupningen i översiktsplanerna (ÖP) för Åre och Härjedalens
kommun samt deras aktuella detaljplaner (DP). Data från ÖP och DP är säkra källor då de är
framtagna av kommunerna och utgivna under de senaste två åren. Fördelarna med källorna är
att de är välbeskrivande, de tar dock inte upp all fakta som är nödvändig för undersökningen.
För att få en bredare bild på nationell och regional utveckling inom undersökta ämnet väljs
således andra statliga samt regionala dokument och statistik som ger relevant information.
Källor som ingår är till exempel länsstyrelsens bostadsmarknadsanalys, statliga medier (SR,
SVT), statlig statistik (SCB) och dokument som skrevs på grund av statliga uppdrag. Det
sistnämnda gäller främst Swecos studie Sveriges nya geografi. I definitionen av statliga och
regionala dokument ingår statistik och uttalanden från statliga myndigheter. Se Tabell 2 för en
tydligare visualisering av vilka typer av källor dessa dokument är.

Statliga medier Kommunala
Statliga
uppdrag

Regionala
dokument

Statlig statistik
& övriga
dokument

Sveriges Radio
(media artiklar)

Åre kommun
(detalj -
/översiktsplan)

SWECO
(rapport)

Länsstyrelsen
Jämtland
(rapporter/
faktaartiklar)

SCB (nationell
statistik)

Sveriges
Television
(artiklar)

Härjedalens
kommun
(detalj-
/översiktsplan

SLAO (rapport)

Svensk
mäklarstatistik
(nationell
statistik)

Funäsfjällen
Destination Åre
(fakta rapporter) SSAG (rapport)

Tillväxtverket
(rapport

Tabell 2. Tabell över källor som används för dokumentstudier samt vilka typer av källor de är
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3.5 Reliabilitet & validitet samt etik

Reliabilitet innebär att variabler i ett resultat inte ska förändras genom tid. Reliabilitet är en
mindre del i just strukturerade intervjuer eftersom detta inte är etiska frågor eller ja/nej frågor
som i en enkät. “Test-retest-metoden” är en metod som används för att öka reliabiliteten, det
är dock inte lika effektivt för intervjuer och har många andra brister (David & Sutton, 2021).
Reliabiliteten kan istället testas i intervjuerna genom pilotstudier av frågorna och detaljerad
genomgång av konstruktionen av frågorna. David & Sutton (2021) nämner att vid
semistrukturerade intervjuer är intervjuarens skicklighet en viktig del för reliabiliteten. Ett sätt
att säkerställa reliabiliteten är att använda sig av multipla indikationer, det vill säga flera olika
sätt (David & Sutton, 2021). I denna undersökning är metoderna kvalitativa, detta innebär att
reliabilitet inte spelar samma roll i denna typ av undersökning jämfört med en kvantitativ
undersökning, dock är det alltid lika viktigt att tänka på hur metoden är formulerad så att
reliabiliteten stärks (David & Sutton, 2021). Med enbart två intervjupersoner och kvalitativa
dokumentstudier är reliabiliteten svår att mäta, till exempel är tolkningen av intervjufrågorna
svårt att mäta för ett få antal respondenter.

“Validitet syftar på i vilken utsträckning ett mätinstrument faktiskt mäter och beskriver det
begrepp som det är avsett för” (David & Sutton, 2021). För denna uppsats är
innehållsvaliditet bland de viktigaste slagen av validitet. Innehållsvaliditet syftar på en
granskning som genomförs för att fastställa huruvida det är lämplig metod till valda ämne
(David & Sutton, 2021). Om studien enbart skulle inneha intervjuerna skulle uppsatsen ha en
dålig innehållsvaliditet eftersom att enbart intervjua fastighetsmäklare i givna orter inte skulle
täcka alla frågeställningar. Av denna anledning användes dokumentstudier, för att få ett
bredare perspektiv och få svar på alla olika frågor. Begreppsvaliditet är en annan term som
nämns av David & Sutton (2021), det handlar om själva “teorin”, i detta fall
frågeställningarna och syftet. Validiteten bygger på styrkan av uppsatsens syfte och
frågeställningar i helhet, och hur relevant metoderna som används är för att få svar på dessa
(David & Sutton, 2021).
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Resultat (av empirin)

Resultatdelen tar upp viktig information som studier och slutsatser bygger på. Detta kapitel
tar upp viktig fakta från sekundära källor (intervjuer och dokumentstudier) om hur pandemin
påverkat Funäsdalen och Åre. Det berör kommunernas problemlösningar kring denna period.

4.1 Åre kommun och stad

Åre kommun sträcker sig över 8 263 kvadratkilometer och är belägen i Jämtlands län (Åre
kommun, 2022). Under 2021 bodde ca 12 271 personer i kommunen vilket är en ökning med
222 personer från 2020 vilket motsvarar ungefär 1,8 procent (SCB, ud). Åre har haft en
befolkningsminskning under en period men trenden vände till en ökning efter att kommunen
valde att satsa på Alpina VM 2007 (Åres kommun, 2022).

Centralorten i Åre kommun är Järpen med sina 1 700 invånare (Åres kommun, 2022).
Däremot har tätorten Åre den största dragningskraften inom fjäll- och alpinsporten i Sverige,
och det är så staden Åre vill framhäva sig. Idag livnär sig staden till större del på turismen och
marknadsför sig mest för sina alpina förhållanden och närheten till orörda fjällområden.
Turistnäringen började dock i samband med att järnvägen drogs genom Åre under det senare
delen av 1800-talet och de första “luftturisterna” kom till Åre för att andas det rena
högfjällsluften, dock kom de flesta turisterna till en början under sommarhalvåret. 1895
öppnades den första större hotellet i staden och därefter växte staden i takt med att den alpina
sporten etablerade sig mer och mer. Under 1980-talet expanderade Åre by med tre andra
områden Duved, Åre Björnen och Tegefjäll (Åre Sweden, 2019). 2012 valde Tillväxtverket att
satsa på Åre som en av fem destinationer som skulle få dela på 60 miljoner kronor för att
skapa hållbara turistdestinationer i Sverige. Åre var en av dessa destinationer som ansågs ha
goda möjligheter att utvecklas som helårsdestination och marknadsföra sig på internationella
marknader. Bidraget gynnade de lokala små och medelstora turist- och upplevelseföretag som
var Åre Destinations medlemsföretag, bidraget skulle användas för att utveckla och skapa en
starkare konkurrens mellan företagen (Skistar Åre, 2012). Åre satsade på produktutveckling
och innovationsprocess där resultatet av projektet visade bland annat hur viktigt ett samarbete
mellan kommunen och de lokala bolagen kan vara samt att investeringar i Åre by kan ge
intäkter för hela kommunen (Tillväxtverket, 2017). Åre fortsätter att expandera och stora
investeringar inom turistnäringen görs i Åre by och Åredalen som utgör kommunens mest
expanderande områden (Åre kommun, 2022). Respondent två som är mäklare i Åre vittnar om
att Åres bostadsmarknad är från början väldigt säsongsbaserad, med mest försäljning av
bostäder under höst och vinter på grund av efterfrågan av vinterboenden. Respondenten
nämnde dock att de senaste räntehöjningarna har påverkat efterfrågan negativt.

Åres historia märks också i stadens arkitektur där nybyggen och byggnader från de förra
seklen beblandar sig med varandra i staden och skapar en livlig turistmiljö i en by som aldrig
sover med ett stort urval av boende, restauranger, shoppingtillfällen och möjlighet till en aktiv
nattliv (Åre Sweden, 2022).
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4.2 Härjedalens kommun och Funäsfjällen

Härjedalens kommun är till ytan den femte största kommunen i Sverige med sina 11 800
kvadratkilometer. Under 2021 bodde det ca 10 114 personer i kommunen, detta är en ökning
med 44 personer sedan 2020, vilket motsvarar ungefär 0,4 procent (Härjedalen kommun,
2020a). Härjedalens centralort är Sveg där det idag bor 3609 invånare (Härjedalens kommun,
2022c).

Funäsfjällen omfattar idag nio orter; Funäsdalen, Tännäs, Tänndalen, Fjällnäs, Bruksvallarna,
Ramundberget, Mittådalen, Messlingen och Ljusnedal. De stora geografiska områden som
Funäsfjällen sträcker sig över bildar goda möjligheter för fjällrelaterad turism året runt och det
är just storhet som Funäsfjällen satsar på. Längdskidåkning står i centrum under vinterhalvåret
och erbjuder över 30 mil sammanhängande preparerade längdspår för klassisk åkning som
sträcker sig genom dalar och över högfjällets vildmarker. Området har också över 60 mil
preparerade snöskoterspår och sex olika alpina områden som gör Funäsfjällen storslagna
(Funäsfjällen, uda). I likhet med Åre har fjällturismen funnits länge inom Funäsfjällen. De
första gästerna besökte området redan under senare delen av 1800- talet eller rättare sagt det
var här allt startade. 1882 öppnades hotellet på Fjällnäs som var det första högfjällshotellet i
Sverige. Hotellet som är beläget på 820 meters höjd blev snabbt ett attraktivt resmål hos
"luftturisterna" som var ute efter att andas den rena högfjällsluften, detta var starten på vad
som kommit att bli en miljardindustri. (Fjällnäs, ud). Funäsdalen är Funäsfjällens centralort.
Den första pensionatet slog upp portarna på orten 1927 (Eriksgården, ud) men det dröjde
nästan 35 år innan byn började expandera och etablera sig som en alpin turistort efter att
slalombacken invigdes på Funäsdalsberget. Till skillnad från Åre är Funäsdalens uteliv
betydligt lugnare. Orten har inte så brett urval av butiker och restauranger och alla butiker har
inte öppet under hela säsongen, däremot är utbudet i butikerna och menyerna på
restaurangerna mer exklusiva och baserar sig på närproducerade råvaror. Funäsdalen är också
centrum för den sydsamiska kulturen (Funäsdalsberget, ua). Till Ramundberget kom
besökarna för första gången i mitten av 1930 - talet. Sedan dess har den alpina område vid
vägs ände expanderat till en en mindre familjeägd skidanläggning med ett 40 tal backar, 10
liftar och restauranger som är belägna både på fjället och i byn (Ramundberget, ud).
Bruksvallarna är en liten by med historia som sträcker sig tillbaka till 1600 - talet som ett
levande fäbod- och gruvområde. Idag marknadsför sig byn med att vara en arrangör för två
större längdskidtävlingar samt för sina närproducerade matvaror. Bruksvallarna anses också
vara en starkt växande by där fler och fler väljer att bygga nytt (Funäsfjällen, udb).

4.3 Tillgänglighet i Jämtlands län

Regionens infrastruktur framhålls som såväl möjliggörande som begränsande. Regionen har
varierande tillgänglighet till vägnät, flygplatser, tågförbindelser och bredband. Rent
geografiskt är tillgängligheten ojämnt fördelad. På mindre orter och i vissa kommuner i
Jämtland saknas infrastruktur delvis eller helt. Det finns orter som saknar tillgång till bra
internetuppkoppling, vilket försvårar deras möjligheter för till exempelvis betallösningar för
turister. Vissa orter saknar möjligheterna till kollektivresande, även inom orterna, och förlitar
sig helt till turister och lokalboende som transporteras med bil (Pettersson & Jonsson, 2022).
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Ett exempel på sämre tillgängliga orter kan vara Funäsdalen som är belägen långt ifrån någon
större ort och saknar en bra direkt anknuten kollektivtrafikförbindelse i form av tåg eller buss
med större orter i övriga Sverige. En egen bil blir därför oftast den normala lösningen för att
ta sig dit (Robertson,K., et al., 2013). Vad som gäller tillgängligheten i Åre berättade
respondent två att tillgänglighetsfrågan för lokalbefolkningen som flyttar ut är
pendlingsavstånd till viktigare verksamheter en viktig fråga. Enligt respondenten är
pendlingen in till stan inte en större skillnad eftersom majoriteten transporterar sig med bil,
det gäller en tidsskillnad på 10-15 minuter. Många viktiga verksamheter som matbutiker och
skolor ligger utanför Åre by, så byborna som flyttar längre ut i Åre missgynnas inte av att
flytta, det är alltså ingen nackdel. Respondenten nämnde också att turismen i högsäsong kan
vara överväldigande för permanentboende i Åre by, under högsäsong är bland annat högljudda
turister normen.

4.4 Fritidshus

Under 2019, året då coronapandemin bröt ut fanns det runt 607 000 fritidshus i Sverige (SCB,
2020), i slutet av 2020 fanns det över 610 000 fritidshus i Sverige (SCB, 2022a), detta på en
befolkning av 10,3 miljoner invånare (SCB, 2022b). Merparten av dessa hus är belägna vid
kust- eller fjällområden. (SCB, 2022a). I början av pandemin ägdes 62 procent av alla stugor i
Sverige av någon som bor i en annan kommun än där fritidshuset finns, utöver detta var sex
procent utlandsägda där de flesta utlandska ägare kom från Norge, Danmark eller Tyskland.
Härjedalen låg något över genomsnittet med 83 procent av ägarna bosatta i en annan kommun
samt utöver detta ägdes två procent av utländska medborgare. I Åre ägdes 68 procent av
stugorna av personer bosatta utanför kommunens gränser samt utöver detta ägdes 21 procent
av utländska medborgare (SCB, 2020).

I Sverige räknas fritidshus under kategorin småhus, utan folkbokförda personer och husägaren
betalar sedan år 2008 inte någon fastighetsskatt, istället tillkommer en fastighetsavgift till
kommunen som motsvarar 0,75 procent av taxeringsvärdet på huset med ett takbelopp på
8349 kr för inkomståret 2020 (Skatteverket, udb).

4.5 Resultat av pandemin

Fjällturismen de två senaste decennierna såg exceptionella ökningar i antalet besökare.
Säsongen 19/20 såg i prognoser ut att bli ännu ett år för rekordantal besökare, men
besöksantalet minskade istället med 13% i Sverige jämfört med föregående säsong på grund
av corona-pandemin. Funäsdalen påverkades inte lika hårt med en 9 % minskning av
besökare, Åre däremot fick ett hårdare slag med en minskning på 13 % (SLAO, 2021).
Säsongen 20/21 vände istället till skidturismens fördel och den ökade då med 16 % från
föregående år i hela Sverige. Funäsfjällen, i undersökningen består av anläggningarna
Ramundberget, Funäsdalsberget, Tänndalen, Tännäskröket, Kappruet, hade då en ökning med
hela 48 % från det föregående året. Åre- Edsåsdalen hade däremot inte lika stor ökning med
sina 16 % (SLAO, 2021).

Åre kommuns ekonomi har påverkats positivt på grund av en ökad inflyttning under
pandemin. Under 2019 hade kommunen en tillväxt motsvarande 174 nya medborgare från

20



Elliott Fält & Kristina Andersson

november 2018 till november 2019. Motsvarande ökning mellan 2019 och 2020 var 352
personer vilket var 62 personer mer än vad kommunens beräknade i budgetplaneringen (Åre
Kommun 2022b).

Samhällsbyggnadskontoret har som många andra kommunala verksamheter påverkats av den
pågående pandemin som har pågått sedan början av 2020. Det har samtidigt medfört ett
förändrat arbetssätt där tillsyn på plats inte har varit lämpligt på alla verksamheter såsom
äldreboenden och skolor, tillsynsmetodiken har fått anpassas till dessa förutsättningar och
skrivbordstillsyn/systemtillsyn har skett i större omfattning. Pandemin har också fått
konsekvenser i lagstiftning, ett nytt tillsynsområde har tilldelats kommunerna utifrån trängsel
på serveringsställen. I Åre kommun har samhällsbyggnadsnämnden ansvaret för
trängselkontrollen och miljöavdelningen står för utförandet. Det har varit en utmaning för
kontoret att hänga med i de snabba omställningar som skedde rörande restriktionerna från
regering och statliga verk, en viss lättnad i samhället skedde efter sommaren och fram till jul
under året 2021 (Åre Kommun, 2022b).

Pandemin har samtidigt haft en positiv påverkan på befolkningen när det kommer till att
vistas i skog och mark, detta visas i en undersökning som genomfördes av SCB. I
undersökningen framgår det att hela 85 % av befolkningen har vistats i naturområden och den
största ökningen har varit bland de yngsta och äldsta personerna (SCB, 2022).

4.5.1 Pandemins påverkan på turism och flyttmönster

4.5.1.1 Pandemins påverkan på turismen

Under pandemin ökade besöksantalet i Sveriges fjällorter kraftigt då svenska folket inte
längre kunde resa utomlands utan istället valde att spendera sin semester i Sverige (Sveriges
Radio, 2021a). Turismen utgör en större del av undersökningen, då pandemins påverkan på
turismen tydligt kan ses under 2021, speciellt på vissa orter. I Jämtlands län såg SCB en
ökning av bokningar med 8,6% 2021 jämfört med 2019, året innan pandemin (SCB, 2021a).

4.5.1.2 Flyttmönster under pandemin

I en undersökning som tar upp flyttmönster under Corona-pandemin som Sweco har
genomfört framgick det att innan pandemin var kommuner med "semesterkvaliteter" mest
intressanta för besökarna i åldersgruppen 65+. Under pandemin har dock besökarantalet varit
väldigt högt i hela Jämtlands län. Länet har fem av sina kommuner, däribland Åre, med på
topplistan över kommuner med högsta antalet flyttnetto under pandemiåren (Sweco, 2021).

4.5.1.3 Flyttmönster under pandemin i Åre

Ungdomar mellan 15-24 år valde att flytta ut ur Åre kommun under 2020, detta fenomen
berör dock inte några andra kommuner i Jämtlands län. Däremot valde vuxna i åldersgruppen
25-44 år samt barn att flytta till kommunen. Anledningen till detta presenteras som tillfälliga
inflyttningar till fritidshus för barnfamiljer (Sweco, 2021). Åre är också den enda kommunen
som har haft en ökad inflyttning från andra kommuner i Sverige (Länsstyrelsen Jämtland,
2021).

21



Elliott Fält & Kristina Andersson

4.5.1.4 Flyttmönster under pandemin i Härjedalen

Härjedalen har haft en fallande trend sedan 1970-talet när det gäller antalet boende i
kommunen fram till 2010. Från 1970-talet till nu har befolkningen minskat med cirka 2 700
personer (SCB, ud). Enligt miljö- och byggavdelningen på Härjedalens kommun är den
vikande folkmängden fortfarande ett problem och beror mestadels på en åldrande befolkning.
Ett översiktsplan togs upp där målet är att kommunen ska vända den fallande folkmängden till
en befolkningsökning fram till år 2030 (Härjedalen kommun, 2020).

Under 2021 har befolkningen dock minskat med 21 personer i Härjedalens centralort, Sveg
som har 3609 invånare. Däremot har befolkningen ökat med 90 personer i hela kommunen.
Funäsdalen, Tänndalen, Ljusnedal och Tännäs har tillsammans haft en befolkningsökning
med 59 personer i kommunen under 2021 medan Vemdalen och Lofsdalen /Linsell har haft en
ökning med 68 personer tillsammans. Inflyttningen har varit högst hos åldersgruppen 35-39
och 50-54 till dessa orter (Härjedalens kommun, 2022c). Gemensamt för Härjedalens orter
som har haft befolkningsökning är att alla har valt att utveckla möjligheterna för fjällrelaterad
turism. (Visitfjällen, ud)

4.5.2 Pandemins påverkan på bostadsmarknaden

En analys från Boverkets bostadsanalys från 2021 visar olika lokala bostadsmarknader i
Jämtlands län. Majoriteten av länet täcks av glesbefolkade rurala områden där den äldre
befolkningen (63 år<) dominerar med billigare bostäder runt om. Viktigast för oss är det som
kategoriseras som turistiska fjällområden, där bland annat Åre och Härjedalens kommun
ingår. SCB:s siffror pekar på att turistiska fjällområden är dyrast i form av kronor per
kvadratmeter i Jämtlands län jämfört med andra län i Sverige. Inom dessa turistområden är
bostadsmarknaden relativt flexibel med bostadsrätter, hyresrätter och fritidsboenden. Den
höga efterfrågan på fritidshus höjer bostadspriserna vilket i sig styr nyproduktionen och är
extremt gynnsamt för de privata aktörerna (Länsstyrelsen Jämtland, 2021). Till följd av
pandemin rapporterade berörda kommuner att norska bostadsägare sålt sina tillgångar i högre
grad än tidigare eftersom de själva inte fick komma in i Sverige under delar av pandemin. Det
skedde då en ökning i antal bostadsrätter till salu totalt, vilken var en följd av att många
norska ägare sålde sina bostäder (Länsstyrelsen Jämtland, 2021). Den största migrationen
kommer framförallt från Östersund, storstadsregioner (Stockholm) och Norge.
Storstadsbefolkningen som flyttar till fjällorterna flyttar oftast in i fritidsboenden.
(Länsstyrelsen Jämtland, 2021). Respondent två beskrev att i Åre under pandemin kunde inte
norrmännen migrera till Sverige som innan. Det sistnämnda blev en stor faktor till varför
norrmännen stod för en stor del av försäljningen av fritidsboenden. Under de senaste två åren
har istället svenska storstadsbor tagit över ägandet av fritidsbostäderna beskriver respondent
två, och priserna har höjts i en ökande takt. I början av pandemin höjdes efterfrågan för hus
nära Åre by (mer centralt), bland annat områden som Duved, Björnen och Tegefjäll. Som
lokalboende nämnde respondent två att många från Åre valde att flytta längre bort från Åre by
på grund av bostadspriserna. Byborna flyttade ut på grund av höjda räntor, men också för att
ta tillfället till akt när priserna på bostäderna var så pass höga och sålde sina hus.
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Respondenten såg det inte som att det var tvungna att flytta ut, men att det var det smarta valet
att flytta för garanterad vinst.

Respondent två nämnde även att gällande permanentboenden har efterfrågan på större
permanentboenden ökat under pandemin, detta då personer som flyttar dit ofta vill jobba
hemifrån och söker sig till bostäder där de har utrymme för ett hemmakontor. Detta rör inte
fritidsboenden eftersom de som söker sig dit använder bostäderna för saker som
fritidsaktiviteter och boende under semestrar, som alltså inte behöver större ytor.

Eftersom distansarbete blev en vardag för en del människor under pandemin valde många att
bosätta sig under flera månaders tid på andra attraktiva turistorter i stället för i sitt hem.
Undersökningen visade också att intresset för att ha möjlighet till att inreda ett rum till
arbetsrum ökade under pandemiåren, för att ha en möjlighet till att arbeta hemifrån. Så många
som 37 procent arbetade hemifrån under pandemin och 62 procent av dessa människor ville
även arbeta hemifrån i framtiden. Därav ökade också intresset för större boyta, framför allt
hos gruppen i åldern 18 till 29 år där hela 25 procent uppgav att de ville ha en större yta att bo
på (Sweco, 2021).

4.5.2.1 Statistik över prisutvecklingen på bostadsmarknaden

Under 2020 kostade småhus i Åre kommun 2 696 svenska kronor per kvadratmeter (SCB,
ud). Med småhus menas en friliggande byggnad exempelvis en villa (Skatteverket, ud).
Samtidigt kostade i Härjedalens kommun småhus 1497 svenska kronor per kvadratmeter år
2020 (SCB, ud).

I Åre kommun skedde en prisökning med 20 procent på fritidshus åren 2020-2021. Samtidigt
steg priserna i Härjedalens kommun med 15 procent (Svensk Mäklarstatistik, 2022). I en
intervju med Sveriges Radio beskriver Jan Åberg, mäklare i Åres kommun, att den snabba
prisökningen var högst oväntad. Början av pandemin visade minskad efterfrågan på
fastigheterna (Sveriges Radio, 2021d). Detta nämnde även respondent två som är mäklare i
Åre, att till att börja med var det ett oroligt läge för Åres bostadsmarknad eftersom frågan om
turism var ett högst aktuellt och berört ämne. Det var totalt ett mycket lägre antal besökare för
Åre kommun det första halvåret 2020. Detta förändrades dock på sommaren 2020 när
efterfrågan för bostäder steg exponentiellt och mycket mer än vad man sett på väldigt länge.

Samtidigt som norska medborgare, fortsätter Jan Åberg var i behov av att sälja sina fastigheter
då de inte kunde komma in i Sverige, priserna förväntades då att sjunka hela 25 procent men
istället gick priserna upp (Sveriges Radio, 2021d). Respondent ett som är mäklare i
Funäsdalen poängterade också om efterfrågan under pandemin, då hen nämnde att efterfrågan
ökat i orten under pandemin. Detta berör dock främst fritidsboenden eftersom det byggs fler
fritidsboenden än permanentboenden, i dagsläget finns det bland annat fler fritidsboenden än
permanentboenden totalt i Funäsdalen. En fråga rörde placeringen av bostäderna, till exempel
om efterfrågan för bostäder nära skidbackar ökat. Intervjupersonen nämnde att det inte skedde
en speciell förändring för Funäsdalens bostadsmarknad när det kom till placering av bostäder.
Priset på bostäderna ökade mycket i början av pandemin men stabiliserades de senaste två
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åren. Angående bostadsprisernas ökning i Åre på grund av pandemin tror respondent två att
priserna inte kommer att fortsätta höjas då respondenten tror på att priserna kommer börja
sänkas men inte till priserna som var innan pandemin. Respondenten nämnde också exempel
på lägenheter i centrala Åre. Lägenheterna som innan pandemin kostade 20 tusen kronor per
kvadratmeter kostar nu 100 tusen kr per kvadratmeter och som mest 120 tusen kr per
kvadratmeter. Priserna kommer inte att sjunka under 70 tusen kr eller stiga över 120 tusen kr,
utan kanske håller sig vid 90-100 tusen kr per kvadratmeter. Respondenten tror alltså på att
Åres bostadsmarknad har nått sin topp, eftersom det svenska folket från sommaren 2022
lättare kan resa utomlands.

Diagram 1. Prisutvecklingen för fritidshus för Härjedalen & Åre. aug 2018 - jun 2021

Källa Svensk Mäklarstatistik 2022

4.6 Planeringsdilemman

Den stora folkökningen under pandemiåren bidrog till ett högre tryck på det befintliga
avloppssystemet än vad reningsverket hade tillstånd för i Bruksvallarna. Enligt Cilla Gauffin,
miljö- och byggchef i Bergs- och Härjedalens kommuner, var avloppssystemet “full till
bredden” och man kunde därför inte tillåta fler hus att kopplas till reningsverket. Detta
resulterade i sin tur i att miljö- och byggnadsverket inte kan ge flera bygglov inom
Bruksvallarna tills det nya reningsverket i Funäsdalen ska stå klart, år 2023 (Sveriges radio,
2021b). I Åre vittnar respondent två, som själv bor och är uppvuxen i Åre, om att den tillväxt
man sett under de senaste åren är mer än vad staden kan klara av eftersom det skett en kraftig
ökning av mindre driftstörningar runtom i staden. Under högtiderna tillkom ett stort antal
turister till orten vilket i sin tur resulterade i att antalet personbilar ökade under kort tid. Detta
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i sin tur ställer höga krav på byns infrastruktur. Det höga antalet bilar bidrar till försvårad
framkomlighet i byn och försämrade parkeringsmöjligheter (Härjedalens kommun, 2022b).

I Åre har kommunen också haft problem med VA- anläggningen men även strömavbrott till
följd av befolkningsökningen, som respondent två beskrev “för byn är det ju problem med
vatten och det är ju strömavbrott lite av och till under högsäsongerna.”

4.7 Framtida visioner och utvecklingsplaner

I Jämtlands län finns det stora planer att utveckla och bygga ut orterna för att få fler att flytta
till området. I Härjedalens översiktsplan från mitten av 2020 tas det upp att kommunen vill få
en befolkningstillväxt till år 2030. De viktiga åtgärderna som måste genomföras för att nå
planen är att förbättra kommunikationen, få tillgång till fler bostäder och skapa flera
arbetsmöjligheter i kommunen. Det sistnämnda ska ske genom att underlätta för
näringslivsidkande verksamheter samt underlätta för distansarbete (Härjedalens kommun,
2020).

De orörda vildmarkerna gör att avstånden mellan tätorterna i Härjedalens kommun blir långa,
därför utgör ett välfungerande vägnät en viktig parameter för kommunens mål rörande
befolkningstillväxten. Målsättningen för kommunen är att förbättra kollektivtrafikens
förbindelser och minska restiden för pendlandet. I stora delar av kommunen är också bilen det
enda tillgängliga transportalternativet och ett fungerande vägnät är därför av ytterst vikt vid
exploatering av nya bostadsområden (Härjedalens kommun, 2020).

Inom Funäsdalen har kommunen en plan på att minska bilanvändandet inom staden. På sikt
har kommunen planer på flytta väg 84 som idag går rakt genom tätorten. En viktig anledning
till varför kommunen vill flytta vägen är att stadskärnan får problem med trängsel inom
trafiken under högsäsong. De andra anledningarna är att vägen förhindrar utbyggnaden av
stadskärnan samt förflytta transporten av farlig gods från staden som sker på vägsträckan
(Härjedalens kommun, 2022b). Åre kommun har tillsammans med ett flertal andra svenska
och norska kommuner investerat i EU-projektet Mittstråket. Mittstråket har ambitionen att
vara Nordens första fossilfria transportkorridor, som sträcker sig från Sundsvall till
Trondheim, från Östersjön till Atlanten. Målet med projektet är att få snabbare resor,
förbättrad trafiksäkerhet och utvecklad transportkapacitet. I samverkansprojektet byggs
lokalanpassade trafiklösningar med satsningar på infrastruktur på väg och järnväg, något som
berör Åre lika mycket som andra kommuner. Inom detta projekt sker det ett flertal olika
investeringar på lokal infrastruktur som nämnt, dessa är bland annat ombyggnad av
plankorsningar, gångbro och stängsling (Åre kommun, 2020).

4.8 Aktörers problemlösningar i samband med pandemin

På nationell nivå har regeringen beslutat att ta fram en strategi för en politik som prioriterar
hållbar turism och besöksnäring. Med strategin säger sig regeringen vilja, från ett politiskt
perspektiv, skapa förutsättningar för en hållbar växande besöksnäring som har en tydlig roll
som jobb-, export- och integrationsuppgift i landet. Strategin ska peka ut riktningen för den
fortsatta politiken och definiera mål som ska gälla fram till 2030 (Pettersson & Jonsson,
2022).
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I Åre finns området Björnen, mest använt som skidområde. Enligt Åre kommun sker det en
splittring mellan Västra Björnen och Björnen, detta tänkte de lösa genom att skapa ett centrum
för dessa områden. Eftersom området snabbt växt på grund av hög efterfrågan så har
infrastrukturen inte hunnit utvecklas i samma takt. Detta leder till stora problem med
framkomligheten, parkeringsmöjligheterna och trafiksäkerheten beskriver kommunen (Åre
kommun, 2022a).

Den nya omställningen att arbeta hemifrån bidrog med hög påfrestning på det befintliga
IT-nätet vilket skapade ännu ett problem för kommunerna att lösa. Detta diskuterades av
Härjedalens kommun i en översiktsplan där det ingick i deras planarbete att få in ett
välfungerande IT- kommunikationsnät vilket är en viktig del för att distansarbete ska fungera
på sikt (Härjedalens kommun, 2020).
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Analys (diskussion)

Analysdelen presenterar uppsatsens tolkningar om vilken påverkan pandemin har haft på
turismen och infrastrukturen, samt hur olika aktörer valt att lösa dessa problem. Tolkningarna
grundar sig i tidigare forskning och resultat av studierna. Kapitlet tar också upp på vilket sätt
uppsatsförfattarna tolkar kopplingen mellan turismen, bostadspriser,
nybyggnationer/utvecklingsplaner och infrastrukturen.

5.1 Turistorternas utveckling och befolkningstillväxt till följd av pandemins
flyttmönster

Som SLAO undersökning beskriver såg vintersäsongen 19/20 ut som ett rekordår i antal
besökare, något som förstås inte hände i slutändan. Faktum är att antalet besökare totalt till de
vanligaste fjällturistdestinationerna minskade drastiskt säsongen 19/20 (SLAO, 2021), vilket
troligen berodde på osäkerheten som kom i början av pandemin. Som Stjernborg och Prince
(2021) nämnde är turistbranschen sårbar för pandemier, som sågs år 2020 då turismbranschen
såg en minskning på 80 procent världen runt. En annan faktor är såklart att många
skidanläggningar stängdes i början av pandemin. Åres bild av turism är densamma som resten
av Sveriges turistorter, säsongerna 19/20-20/21. Detta då med en minskning av runt tio
procent i antalet besökare säsongen 19/20 (SLAO, 2021). Dock är skillnaden stor mellan de
undersökta orterna när det gäller ökningen av besökare säsongen 20/21. Funäsfjällen hade en
stor ökning med näst intill 50 procent jämfört med föregående år medan Åres ökning var
jämförelsevis runt 15 procent, enligt SLAO:s undersökning 2021.

En tydlig ökning kan också ses gällande vistelsen i natur och friluftsliv (SCB, 2022). Fjällens
vida miljöer där människor kunde umgås utan trängsel, tillsammans med möjligheten av att
kunna kombinera jobbet med umgänge med familj och vänner som blev en verklighet med
distansarbete, bidrog till att fjällrelaterad turism snabbt ökade i popularitet (SCB, 2021a).

I Swecos undersökning framgår det att områden med "semesterkvaliteter" innan pandemin
mestadels varit populära inflyttningsorter hos befolkningen i en ålder av 65+ (Sweco, 2021).
Under pandemin valde 25 - 44 åringar med barn (Sweco, 2021) att flytta till Åre samt 35 -39
åringar respektive 50 - 54 åringar valde populära skidorter i Härjedalen till sina hem
(Härjedalens kommun, 2022 c). M. Farstad och JF. Rye (2013) utförde en undersökning som
inkluderade fritidshusen i Norge som visade sig att merparten av ägarna kom från storstäderna
vilket Länsstyrelsen Jämtland (2021) och Respondent två också nämnde. Enligt
undersökningen som SCB gjorde 2022 hade pandemin positiv påverkan på människors
utomhusvanor vilken också kan kopplas till att yngre personer valde att bosätta sig på dessa
orter.

Reparationskostnader som kommer till följd av slitage eller annan negativ påverkan på
infrastruktur kan vara en extra negativ effekt eftersom aktuella turister och fritidshusägare inte
bidrar på samma sätt till kommunalskatten, det vill säga kommunala investeringar för att fixa
problemen som uppstår (Skatteverket, udb). Med fritidshusägarnas ankomst efterfrågas också
mer service från berörda kommunerna, samt under högsäsong kan sätta högre press på till
exempel vattenförbrukning (Åkerlund & Back 2019). Detta är då ett stort dilemma inom
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fritidshusfrågan eftersom det bidrar mycket till besöksnäringen, men samtidigt bidrar till
diverse problem inom infrastrukturen. Till följd av detta saknas kommunala pengar som kan
användas till att underhålla och utveckla kommunikationsmöjligheter i form av vägnät. Detta
samtidigt som vägnätet anses vara en viktig del i utvecklingen av Härjedalens kommun för att
nå befolkningsökning till år 2030 (Härjedalens kommun, 2020).

5.1.1. Funäsfjällens tillväxtsrelaterade problem

Funäsfjällens tillväxtrelaterade problem har mest handlat om att de små orterna har haft svårt
att hantera stor folkökning på grund av att infrastrukturen är anpassad för en mycket mindre
folkmängd. som exempelvis kan röra sog om att kommunen behöver investera i ett nytt
reningsverk (Sveriges Radio 2021b). Under högsäsong kan befolkningsökningen leda till att
det tillkommer en stor mängd bilar och fotgängare som rör sig i bykärnan. Riksväg 84 går rakt
genom bykärnan vilket då leder till trafikproblem där farliga trafiksituationer kan uppstå där
av har kommunen framtidsplaner på att flytta vägen. (Härjedalens kommun, 2020).

Samtidigt skapade fjällets växande popularitet till följd av pandemin stor efterfrågan på
nybyggnationer på flera områden inom Funäsfjällen och ställde press på bland andra
existerande avloppssystem. Härjedalens kommun fick gå in och stoppa möjligheter till att
bygga nytt inom tätorten Bruksvallarna. Anledningen var att kommunens nuvarande
avloppssystem inte klarade av att hantera flera avloppsanslutningar (Sveriges Radio, 2021b).

5.1.2. Åres fysiska tillväxtproblem

Åre by har under 2020/2021 fått uppleva ett antal driftstörningar där det blev svårt för byn att
hantera de krav som besökarna satte på infrastrukturen. Respondent två nämnde då hur dessa
mindre driftstörningar hade ett uppskjut under högsäsongerna. Även om det inte har varit ett
större problem för befolkningen i området så är det fortfarande ett befintligt problem som
måste lösas på rätt sätt. Han beskrev att det tillkommit flera mindre problem med el- och
VA-störningar.

5.2 Påverkan på bostadspriser

Restriktionerna som uppstod till följd av pandemin framkallade stress på många arbetsplatser
och hos en del anställda (Sweco, 2021). Helt plötsligt kunde de anställda inte längre gå till
sina arbeten för att minska smittspridningen. En del av de berörda arbetsplatserna stängde
igen och permitterade eller sa upp sin personal. På andra platser uppkom en möjlighet för
anställda att arbeta “på distans” där kravet på att befinna sig fysiskt på arbetsplatsen försvann
och den anställde kunde utföra sitt arbete från andra platser. Hela 37 procent av befolkningen
fick arbeta hemifrån under pandemin och två tredjedelar av dem ville fortsätta arbeta hemifrån
även under 2021 (Sweco, 2021). Denna förändring kunde också ses på bostadsmarknaden
under pandemin. Många av de som sökte permanentboenden i Åre och Funäsfjällen sökte
större bostäder än vanligt för att ge plats för ett kontor alternativt arbetsplats i bostaden
(Sweco, 2021).

Distansarbetet underlättade för en del anställda som nu kunde kombinera arbete med fritid
oberoende av vart i landet de befann sig. Pandemin påverkade också folkets resvanor då
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gränserna mot andra länder stängdes och folk inte kunde resa utomlands (Sweco, 2021).
Denna utveckling bidrog i sin tur till att flertal stugor tillhörande norska medborgare kom ut
till försäljning eftersom de inte längre fick resa in i Sverige (Länsstyrelsen Jämtland, 2021).
Samtidigt som efterfrågan steg så steg även priserna som både Respondent ett och Respondent
två vittnade om. De stigande priserna har lett till en hög sysselsättning bland
byggnadsarbetare. I takt med att bostadspriserna steg valde ett flertal att investera i sina
fastigheter, samtidigt steg också efterfrågan på nybyggnationerna (Sveriges Radio 2021a).
Cilla Gauffin, miljö- och byggchef i Bergs och Härjedalens kommun, säger: “Under
pandemiåret 2020 ökade andelen byggärenden med 40 procent hos miljö- och bygg i
Härjedalen och Bergs kommuner” (Sveriges Radio, 2021a). Detta pekar på att intresset för att
skaffa fritidshus ökade i dessa mindre, men friluftsvänliga kommuner.

Den stora prisökningen grundade sig i att mer välbärgade personer i större grad började
intressera sig för fritidshus, deras höga köpkraft bidrog till att driva upp priserna på
bostadsmarknaden enligt Respondent två i intervjuerna. Detta kan i sin tur leda till
urbanisering av landsbygden som även U. Åkerlund och A. Back nämner i
Samhällsplaneringens teori och praktik (2019). Jämtland läns bostadsmarknadsanalys
presenterade ett prisindex som visade att bostadsrätter i Åre kommun ökade i pris med 13
procent mellan 2019 och 2020. Till synes verkar det inte vara en speciell statistik, men
jämfört med siffrorna i Östersunds kommun som hade en prisökning på enbart fyra procent, är
det anmärkningsvärt (Länsstyrelsen Jämtland 2021). Detta kan bero på två olika saker, Åre i
sig är en attraktiv skidort och efterfrågan på just turistorter blev hög när svenska folket inte
kunde resa utomlands. Det kan också bero på att en stor andel bostäder är märkta som
fritidsbostäder vilka har stigit mer i pris än andra bostadsrätter på grund av turismvågen enligt
respondent två. Här berörs just Åre mest jämfört med övriga i Jämtlands län eftersom byn har
en stor andel fritidsbostäder.

5.3 Fritidshus

Genom uppsatsen diskuteras turism, bostadsmarknaden, utvecklingsplaner, befolkning och
infrastruktur, alla dessa spelar en del i begreppet fritidshus/fritidsboende.

Turismen som Åre och Funäsdalen hanterar är en viktig del av deras verksamheter. Turismen
bestämmer också större delen av deras ekonomi och samhälle, det är därför den står i centrum
av denna uppsats (Stjernborg & Prince 2021). På grund av turismen och efterfrågan att bo
eller vistas i dessa orter har bostadsmarknaden förändrats mycket. Bostadspriser för
fritidsboenden samt vanliga permanentboenden användes därför som en mätning av hur
efterfrågan ser ut på dessa orter (se Diagram 1). Kopplat till infrastrukturen och
bostadsmarknaden är fritidshusägandet i Åre och Härjedalen relativt högt och det spelar större
roller i hur staden formas. Enligt SCB var antalet fritidshusägare bosatta i en annan kommun
hela 83 procent i Härjedalen (SCB, 2020). Denna utveckling kan ses som negativ, detta då de
som inte är folkbokförda i kommunen inte betalar fastighetsskatt, utan en fastighetsavgift som
är betydligt lägre (Skatteverket, udb). Implikationerna som detta kan ha på kommunen,
tillsammans med andra frågor om exploatering av resurser och infrastrukturen, är anledningen
till varför detta kan ha en negativ utveckling. Det kan bli svårt för kommuner att balansera
resursfördelningen inom den offentliga sektorn, speciellt under högsäsong när det krävs större
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insatser (Åkerlund & Back 2019). Samtidigt har turismen väldigt positiva implikationer på
den lokala marknaden som exempelvis sysselsättning av befolkningen. Fritidshusområden kan
också driva upp den generella prisbilden bland fastigheter som i sin tur kan leda till att
lokalbefolkningen inte kan köpa hus för rimliga priser (Åkerlund & Back 2019). Detta
stämmer överens med vad Respondent två nämnde i intervjun, hen berättade om de stigande
bostadspriserna i och runt Åre by som hände ett år inom pandemins början. Det ledde till att
en del av lokalbefolkningen flyttade längre bort från centrum för att sälja sina då relativt dyra
bostäder till storstadsbor som ville ha boende i fjällområdet som respondent två påpekade.
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Slutsatser

I detta kapitel återvänder uppsatsen till arbetets syfte och frågeställningar. Här ska läsaren få
svar på frågeställningarna på ett klart och tydligt sätt. Avsnittet bör även inkludera
själv-reflexiva diskussioner kring identifierade brister i undersökningen som är relevanta för
till exempel tolkningen av resultatet. Detta kan också ge uppslag för vidare forskning etcetera.
Här kan även reflektioner om andra möjliga undersökningsmetoder föreslås/lyftas fram.

Hur påverkades Åre och Funäsfjällen av pandemins rörelse- och flyttmönster?

De jämtländska skidorterna karakteriseras av deras beroende av turism, deras relativt låga
befolkningsantal och den svåråtkomliga belägenheten. Den omgivande miljön gör dessa orter
attraktiva för turismen. I slutet av 2019 tog Coronapandemin över en större del av allas liv och
inte minst på dessa turistorter. I början av pandemin var det stor osäkerhet i hur turismen
skulle fortsätta att flöda. Det skedde en stor nedgång i besöksantal säsongen 19/20 över hela
landet där Åre och Funäsfjällen själva tappade ett större antal besökare. Både Funäsfjällen och
Åre har genom tiderna haft fler antal besökare under sommarhalvåret för sin unika natur,
sommaren 2020 var dock en väldigt stilla period då svenska folket inte var säkra på vad man
fick och inte fick göra på grund av restriktionerna. Denna stilla period avslutades under
vintersäsongen 20/21 då efterfrågan på skidpass, hotell och fritidsbostäder sköt i höjden.

De studier som vi har tagit del av visar att de som valde att flytta till respektive kommun var i
olika åldersgrupper. Ungdomar och vuxna i arbetsför ålder valde att flytta till Åre kommun
som inom en snar framtid exempelvis kommer att vara i behov av förskole- respektive
skolplatser samt ett flertal bostäder. Detta kan bero på många saker, men troligen på grund av
att det finns många arbetstillfällen för yngre i Åre. Om prisutvecklingen fortsätter kan det
dock finnas risk att dessa invånare måste lämna Åre by i framtiden. Däremot valde
medelålders invånare att bosätta sig i Härjedalen, med högsta antalet inflyttningar till
skidorterna troligen på grund av möjligheterna till att utöva fjällrelaterade aktiviteter.

Vilka konsekvenser har pandemin haft på den lokala bostadsmarknaden?

Gentemot resten av regionen steg turistområdenas (mest då bestående av skidorterna)
bostadspriser väldigt mycket. Respondenterna såg prishöjningar på ibland flera hundra
procent över bara ett år då efterfrågan steg, framförallt hos människor med stark köpkraft som
bestämde sig för att semestra inom Sverige. En stor roll i respektive orts turism är deras
överrepresentation av fritidsboenden, eftersom de är så pass beroende av turism är
fritidsbostäderna en viktig del som de måste värna om. Deras överrepresentation av
fritidsboenden är också en orsak till den dramatiska ökningen av turistorternas bostadspriser
eftersom efterfrågan handlade i större del om att kunna bosätta sig på annan mark. Det
framgår också tydligt att priserna på bostäderna ökade och eftersom efterfrågan skapar
prissättning, så fanns det en stor efterfrågan på bostäder. Efterfrågan på fritidsboenden har inte
bara en påverkan på bostadsmarknaden utan också på befintliga resurser och på
infrastrukturen. Med många fler boende i fritidshusområden under högsäsong exploateras
naturen och kommunens resurser i mycket högre grad och det är något kommunerna har
förberett sig på till viss grad. Dock var det förstås svårt för kommunerna att inse
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implikationerna som pandemin skulle ha på fjällturism och övriga flyttmönster.
Undersökningen av fritidsboenden kan ses som central i ämnet uppsatsen undersöker. Genom
undersökningen kan fritidsboenden kopplas till varje aspekt av fjällturismen, speciellt i Åre
och Funäsfjällen /Härjedalen.

Kommunerna och näringslivsidkande verksamheter kunde dra nytta av det snabbt växande
populariteten hos fjällorterna. Pandemins uppkomst resulterade i att ett flertal nya turister ville
skaffa fastigheter i de jämtländska kommunerna.

Vilka planeringsdilemman har uppstått i samband med pandemin?

Att turismen först minskade dramatiskt i början av pandemin och sedan sköt upp som aldrig
förr, knappt ett år efter, blev en chock för många turistorter när siffrorna steg. Den stora
befolkningsökningen resulterade i att kommunerna redan hade mycket att ta hand om, och
detta sammanföll med ett större antal besökare detta år än någonsin förut. Att garantera
trafiksäkerhet och få parkeringsmöjligheter var ett större problem under de mer besökta
perioderna på året. Åre kommun var bland annat en ort som präglades mycket av deras
bristande beredskap när det kommer till elnät och vattenledningar. Funäsdalen fick liknande
problem, till följd av en byggboom av fritidsboenden där deras avloppssystem uppvisade så
stort driftproblem att de var tvungna att vänta på färdigställande av reningsverket innan nya
bygglov kunde ges ut.

Metoderna som användes under studierna ger svar på frågeställningarna som uppsatsen ville
få svar på. Till följd av pandemin ökade turismen framförallt i Åre men också i Funäsdalen.
Antalet nybyggnationer och prisökningar i bostadsmarknaden visar att efterfrågan för
boenden har ökat för båda orterna. Påverkan på infrastrukturen har synts tydligt i båda
orterna, framförallt i Funäsdalen med driftstörningar i VA som tvingade kommunen att bygga
ett nytt reningsverk. Åres infrastruktur har dock inte påverkats lika mycket, de hade bättre
förberedelser inför detta men hade fortfarande mindre driftstörningar som pågår ännu idag.
Eftersom kommunernas mål innan pandemins uppkomst var att få en viss befolkningsökning
till år 2030 var inflyttningstrenden under pandemin väldigt gynnsam. En svaghet var dock
hållbarheten, detta på grund av driftstörningarna som präglade orterna under den snabba
expansionen. Hur aktörer anpassade sig för dessa påfrestningar kan tydligt ses i till exempel
Funäsdalens med nybyggnation av ett reningsverk. I mindre tydliga aspekter har det kommit
fram ett stort antal nya detaljplaner som behandlar hur orterna kan få en mer hållbar
utveckling, detta för att bemöta de problem som uppstått för dessa kommuner under den
senaste tiden. Nya planer som kommunerna har ritat upp syftar också på fler nybyggnationer
för att anpassa sig till efterfrågan för bostäderna och hållbarhetsmålen.

Både Åre och Funäsdalen har visat att de nödvändigtvis inte var beredda på den stora
efterfrågan och ökade befolkningstillväxten, framförallt Funäsdalen med sitt nuvarande
reningsverk och dess driftstörningar. Samtidigt som de inte var förberedda har kommunerna
visat på ett flertal olika sätt att kämpa mot dessa bakslag, för att senare gynnas av
expansionen.
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Framtida forskning och versioner

Varför byggdes det så mycket nytt under tiden? Samt passade inte befintliga bostäder till
köparnas önskemål? Trenden under pandemin var att få tag på större bostadsrätter, för att
kunna arbeta hemifrån vilket möjligtvis krävde ett extra rum att arbeta i. Eller fanns det inte
tillräckligt många bostäder till salu? Eller vilken typ av turister, exempelvis stugägare eller
ungdomar, är det som gynnar orternas utveckling och tillväxt mest? Är frågor som man kan
studera vidare.
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Bilagor

Intervjuguide för mäklare:

Frågor till mäklare:

1. Var vänlig att presentera dig själv, beskriv dina arbetsuppgifter.

2. Har efterfrågan på bostäderna förändrats under pandemin?
3. Hur har pandemin bidragit till dagens priser på tomter samt färdigbyggda hus i

Funäsdalen/ Åre?
4. Har permanenta bostäder ökat lika mycket i pris som fritidsboenden till följd av

pandemin?
5.
a. Har synen på vilka bostäder turisterna väljer att investera i påverkats av pandemin?

(Exempelvis om flera väljer att skaffa lägenheter jämfört med fritidshus.
b. Har önskemål om placeringen av hus ändrats. Exempelvis om det finns efterfrågan där

folk vill bosätta sig i närheten av backar, längdspår eller närheten till staden som
spelar största roll)

6. Tror du på fortsatt prisökning / prissänkning för framtiden?
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